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Na vědomost
se dává...

Když dneska člověk vidí, jaké stroje 

jezdí po polích a jak bravurně je trakto-

risté ovládají, ani se nechce věřit, že se 

opravdu stalo to, co se chystám vyprávět. 

Ale je to pravda pravdoucí, nic jsem si 

nevymyslil, jen jména jsem trošku změ-

nil. Oni jsou stejně všichni, o kterých tu 

bude řeč, dávno „na pravdě boží“ a kro-

mě několika málo nejstarších pamětníků 

by jejich pravá jména stejně nikomu nic 

neřekla. 

Bylo to roku 1950, kdy se Jednotné 

zemědělské družstvo Máslovice, před ro-

kem ustavené, chystalo na první společné 

žně. Mělo k tomu jeden malý dvacetikoň-

ský traktor značky Fergusson, k němu 

samovazač a malou mlátičku. Ten traktor 

byl takový prapředek dnešních traktorů. 

Byl bez kabiny, po nějaké elektronice 

ani potuchy, ani startér neměl, natáčel 

se vpředu klikou. Přesto by byl schopen 

udělat dost práce, kdyby tu ovšem byl 

dobrý traktorista. A ten nebyl, dobrý ani 

špatný. 

Když se to přemílalo na schůzi, přišel 

zrovna dopis od strojní a traktorové sta-

nice z Vrbčan, že pořádá rychlokurs pro 

družstevní traktoristy. Na kurs se přihlá-

sil Josef Nohejl. Ve vlastních očích to byl 

talent na slovo vzatý, ale jiní soudili, že 

se vtipné kaše nepřejedl a o strojích že 

nemá ani páru. Protože  žádný jiný zá-

jemce o kurs nebyl, tak do Vrbčan odjel  

a vrátil se nabit ani ne tak vědomostmi 

jako sebevědomím. Předsedovi JZD to 

postavil jednoznačně: „Chcete-li mne 

za traktoristu, musíte si pospíšit, nebo 

mě shora pošlou jinam. To není jen tak, 

já mám Vrbčany!“ Bušil se přitom do 

prsou, kde měl  v kapse osvědčení o ab-

solvování kursu.

Tak dostal Fergussonek pána, který 

vynikal spíše odvahou a velkorysostí než 

technickými znalostmi. Proslavil se hned 

první den. Jde za ním předseda na pole, 

kde měl sekat ječmen, a co nevidí. Trak-

tor se samovazem stojí na okraji pole 

a Josífek v podřepu natahuje z kbelíku 

olej do velké stříkačky a kropí spodek 

samovazu. „Proboha, Josef, co to děláš ?“ 

– „No, co bych dělal, přece mažu.“ 

A hned – crrr – další proud oleje se snesl 

na řetězy a soukolí samovazu. 

Josef Nohejl dojezdil za čtyři dny. 

Fergussonek také. Když ho dali zase do 

pořádku, ujal se ho Pepa Hampl. Pepa 

traktor miloval jako živou bytost. Když 

jej ráno klikou roztáčel, hezky mu do-

mlouval, až to bylo dojemné poslouchat. 

Ale Fergussonek byl často tvrdohlavý a 

pak to šlo po zlém. „Jestli vezmu bič“, 

hrozil Pepa. Jenže bič nestačil a víc Pe-

pa jaksi neovládal. A traktor chtěl své 

a když to nedostal, tak zlobil. Když ho 

jednou předseda viděl, jak se řítí z pole 

zahalen do hustého dýmu špatně spále-

ných výfukových plynů, podivil se: „Proč 

ti to tak čoudí, Pepo ?“ – „Vidíte ho, vo-

la,“ odtušil zasmušile traktorista. „Tohle 

mi dělá celý den.“ 

Druhý den už to nedělal. Druhý den už 

nedělal nic. 

Hodně slávy si získal jako traktorista 

i Frantík Božek. Bylo to už po žních, 

Frantík oral na poli „U Vodojemu“. Doo-

ral brázdu a otáčel se na souvrati. Nějak 

si to však špatně vyměřil a narazil před-

kem traktoru do hrušky na okraji pole. 

Fergussonek to přežil, jen motor „chcípl“.  

Slezl Frantík z traktoru, aby ho znovu 

natočil, ale – ouvej – pro hrušku ke kli-

ce nemůže. Šel za předsedou a povídá: 

„Pojď, Toníku, musíme porazit hrušku. 

Nemůžu natočit traktor.“ Předseda vzal 

naštěstí místo pily koně a ti popotáhli 

traktor kousek zpátky. Jinak by tam ta 

dobrá máslovka už nestála.              v-ch-
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Každý z nás má nejméně dvě jména. První je jmé-

no osobní, úředně označované jako rodné, které jsme 

dostali od rodičů při narození. V křesťanských rodi-

nách se označuje jako křestní, neboť se dostává při 

křtu. Druhým jménem je příjmení, které je dědičné 

a nelze je libovolně měnit. Nebylo tomu však vždyc-

ky. V dávných dobách užívali lidé jen jedno osobní 

jméno. Neměli tedy představu rodu, nebyli  „uroze-

ní“. To bylo vyhrazeno šlechtě. Se stoupající husto-

tou osídlení a větším hospodářským a společenským 

stykem vznikala potřeba označovat osoby také 

druhým jménem. Již ve 14. století bývalo ve vsích 

několik osob stejného osobního jména a bylo třeba je 

nějak rozlišovat. Proto se ke jménu připojoval  rozli-

šovací doplněk podle různých hledisek. Tyto doplňky 

se tvořily podle vlastností jednotlivých osob, jména 

otce, polohy bydliště, zaměstnání, původu atd. Pů-

vodně byly nestálé, často se měnily např. se změnou 

pobytu nebo zaměstnání a jen zřídka přecházely na 

potomky. Postupně se však ustalovaly a o jejich změ-

nách přestávaly rozhodovat náhodné pohnutky, ale 

vrchnost, zejména vrchnostenští písaři, a dále faráři, 

vedoucí matriky. 

Definitivní konec volné měnitelnosti těchto rozli-

šovacích doplňků učinil až zákon z roku 1780. Ten 

z nich učinil to, čím jsou dodnes, tedy stálá a dědičná 

příjmení. 

Příjmení jsou zvláštní slova nejenom v tom, že se 

často odlišně od jiných slov skloňují, ale zejména 

tím, že jsou zbavena původního významu slov, ze 

kterých vznikla. Tak např. žena se jménem Tichá mů-

že být velice výřečná a hlučná a přesto se bude stále 

jmenovat Tichá stejně jako modrooký blonďák bude 

stále jménem Černý. 

A jak naše příjmení vznikla ? Největší skupinu tvo-

ří příjmení vznikla z osobních jmen nebo odvozenin 

od osobních jmen. U nás a v okolí mezi ně patří např. 

příjmení Urban, Kliment, Beneš a Bína (odvozeno 

od Benedikta), Blahuš a Blažek (odvozeno od Bla-

hoslava), Zika (odvozeno od Zikmunda) dále Burian 

a jeho odvozeniny Bureš, Burda, potom Ludvíček, 

Štěpán  aj. 

 Jinou velkou skupinu tvoří příjmení vzniklá z roz-

lišovacích doplňků, vyjadřujících určité vlastnosti, 

a to vlastnosti tělesné i duševní. Tak sem patří pří-

jmení Poslušný, Tichý, Kolenáč, Měkota aj. Patří 

mezi ně i hezké staročeské příjmení  Kasalický, které 

původně měl člověk, který se rád strojil. Kasati se 

znamenalo původně strojiti se a tento původní vý-

znam se zachoval v odvozeninách vykasaný, podka-

saný apod. Jméno Kasalický je v naší obci doloženo 

již ve 2. polovině 17. století.

Některá příjmení vyjadřují původní povolání nosi-

tele včetně těch, která již zanikla (u nás např. Vodák, 

Řezáč), jiná původní národnost (Charvát a jeho ma-

ďarská varianta Horváth) a nebo místo, odkud člověk 

přišel (Lidický, Janovský, Bukovský). 

Poměrně častá jsou příjmení vzniklá z obecných 

slov, která často metaforicky vyjadřovala určitou 

vlastnost osoby. Např. původní Korunka byl asi člo-

věk spořivý, Císař se buď vzhledem nebo chováním 

podobal císaři nebo o něm rád mluvil. Sem patří 

i příjmení z říše ptáků, neboť si lidé na venkově vždy 

všímali života ptáků a jejich vlastnosti i touto formou 

srovnávali s vlastnostmi lidí. Zde se zmíním alespoň 

o příjmení Bočan, v němž se zachoval staročeský 

výraz pro čápa. 

Naše povídání o příjmeních by mohlo být ještě 

velmi dlouhé, když na toto téma byly napsány celé 

knihy. Pro ty,  které to zajímá více, je má k dispozici 

zdejší veřejná knihovna. A já se ještě na závěr zmí-

ním o příjmení, které snad nechybí v žádné vesnici. 

Je to příjmení vůbec nejrozšířenější a nemůže to být 

žádné jiné než Novák, označující člověka, který při-

šel nově do společenstva starousedlíků. A na závěr 

malou statistiku. Podle databáze ministerstva vnitra 

je v Česku evidováno více než 65 tisíc různých pří-

jmení. Některá jsou velmi vzácná a jsou omezena jen 

na několik málo rodů, jiná jsou naopak velmi rozší-

řená. Nejrozšířenější vůbec je příjmení Novák, které 

nosí  asi 34 500 mužů a téměř 36 000 žen. Z příjmení 

vyskytujících se v naší obci patří mezi deset nejrozší-

řenějších kromě Nováka ještě Dvořák a Černý.

 v-ch-
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 Především nový povrch silnice přes celou obec.  Investici schválil a také financoval na žádost starostky obce Stře-

dočeský krajský úřad a provedla ji firma Pražské silniční a vodní stavby. Tato firma také vyhověla žádosti starostky, že 

upraví  povrch části otočky autobusu až po tu část, která již byla upravena před třemi roky. Vzhledem k tomu, že veške-

rá technika byla již v obci a firma tudíž neúčtovala žádné přepravní náklady, byla to příležitost výhodná a zastupitelstvo 

ji schválilo. Obec zaplatila za tuto akci 128 tisíc Kč a máme tím střed obce v dokonalém pořádku. 

V souvislosti s těmito pracemi připomínali někteří občané, že by se měla také upravit místní komunikace U Vodoje-

mu. S její úpravou se počítá v pozdější době vzhledem k tomu, že podle projednávané změny územního plánu má být 

sousední pozemek rozdělen na stavební parcely a proto bude povrch této místní komunikace definitivně upraven až po 

výstavbě nových rodinných domků. Zároveň bude také tato komunikace rozšířena. 

 Nový je také převoznický domek. Stavební firma dodržela rozpočet, přestože se celá stavba musela zvýšit o 50 cm 

na základě striktního požadavku Povodí Vltavy. Stavba stála včetně DPH 2 035 782 Kč, z toho bylo uhrazeno dotace-

mi z Ministerstva pro místní rozvoj ČR a Středočeského kraje 1 800 000 Kč, takže obec vložila do stavby 235 762 Kč 

(rozpočtováno bylo 300 000 Kč). Kolaudace domku bude provedena dne 22. listopadu a v sobotu dne 5. listopadu 
mezi 14. a 15. hodinou si občané mohou prohlédnout tuto drobnou hezkou stavbu, která přirozeným způsobem zapadá 

do okolní přírody a je přitom zachován její původní vzhled, jaký měla téměř před 90. lety. 

 Zahájeny byly práce na rekonstrukci pobřežní komunikace pro pěší a cyklisty od přívozu směrem k jezu včetně 

opravy mostku přes potok. Na stavbu získala obec dotaci od ministerstva pro místní rozvoj ve výši 750 000 Kč pro ten-

to rok s tím, že obec dodá ze svého rozpočtu stejnou částku. Starostka požádala o snížení částky z obecního rozpočtu 

pro letošní rok na 300 tis. Pro příští rok má obec od ministerstva přislíbeno dalších 400 000 Kč.

CO NOVÉHO V OBCI?  

 Sobota  12. listopadu (od 9 hod.) – TURNAJ V NOHEJBALE
Nohejbalový klub žen pořádá v sobotu 12. listopadu nohejbalový turnaj smíšených trojic 

„O martinskou husu“ a další pěkné ceny. Zápisné na osobu je 50,-Kč. Začátek v 9 hod.

Srdečně zveme hráče k účasti  a diváky k fandění.

 Neděle 13. listopadu  (10 – 14 hod.) – VÝROBA BETLÉMU Z MÁSLA
Pod vedením autorky betlému paní Šárky Havlíčkové budeme tvořit z másla figurky do letošního betlému, který bude 

opět vystaven v muzeu. Vyrábět budeme ve společenské místnosti obecního úřadu od 10 do 14 hodin. S sebou si při-

neste dřevěné prkénko, hadřík či ubrousky, jídelní nůž. 

 V muzeu je instalována zajímavá výstava (první část třídílného cyklu) o historii textilních technik nazvaná 

PUTOVÁNÍ  ZA  KLUBÍČKEM. K výstavě jsou připraveny tři tvořivé dílny, na kterých se naučíte různé textilní tech-

niky, které ovládaly naše babičky: 

 Sobota 19. listopadu  (9,30 – 18 hod.)  - Předtkalcovské techniky
Seznámíte se s předtkalcovskými technikami, díky kterým si utkáte polštářek, prýmek, pásek či popruh na hřebenových 

stávcích a karetkách

 Neděle 20. listopadu  (9 – 16 hod.) – Výšivka v síťovině, tenerife
Poznáte základy síťování, výšivku v síťovině a naučíme se vyrábět tenerifu.

 Sobota 26. listopadu (9 – 16 hod.) – Výroba zvonků
Návrat k pletení z peddigu, tentokrát vánoční téma. Upletete si zvonek z peddigu a paní Anuška Hubená nám ukáže, jak 

se vyrábějí zvonky z příze.

Textilní dílny vede zkušená lektorka řemesel ze sdružení Cech a autorka výstavy Putování za klubíčkem paní Jitka 

Petříčková. Doporučuji se přihlásit předem u mě nebo vhozením lístku do schránky na OÚ. Cena jednotlivého kursu 

(dílny) je 160 Kč + spotřebovaný materiál (do 50 Kč). Všechny kulturní akce se konají ve společenské místnosti na 

obecním úřadě.                                                         V. Sýkorová

KULTURNÍ A SPORTOVNÍ AKCE V LISTOPADU
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Na vědomost se dává….
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číslem MK ČR E 12702. Vychází šestkrát do roka. Uzávěrka tohoto čísla 

2. 11. 2005. Sazba Daniela Kramerová. Uveřejněné příspěvky nevyjadřují 

vždy názor obecního úřadu.

MATEŘSKÁ ŠKOLA SE HLÁSÍ

Ráda bych na tomto místě poděkovala všem, kteří se nejrůznějším způsobem zasloužili 

o úspěšný průběh letošního posvícenského vinobraní. Někteří pomohli s úklidem, stavěním stanů, 

při stloukání másla, v muzeu, v pokladně, při závodu do vrchu, vystoupením ve scénkách apod. 

Pomocných rukou bylo letos potřeba hodně, protože posvícenské vinobraní je nejnáročnější akcí 

ze všech, které pořádáme. Však se ho také zúčastnilo podle vydaných vstupenek 848 návštěvníků. 

Doufám, že nám elán vydrží i na příští akce. Děkuji!

       V. Sýkorová

Dnes budeme gratulovat pěkné řádce jubilantů, kteří oslavili v říjnu a nebo oslaví v listopadu 

významná životní jubilea. V prvé řadě to jsou tři občanky, které dosáhly onoho magického předělu, 

po kterém už se věk nepočítá číslovkami s koncovkou  -cet, ale napříště už  s koncovkou –sát. 

Jsou to paní Lenka Maixnerová (2.10.), paní Irena Ziková (10.11.) a paní Miluše Bošinová (19.11.). 

O dekádu je předběhly paní Jindřiška Skrbková (14.10.) a paní Sláva Levá (27.10.). 

Řádku jubilantů uzavírají dva senioři, a sice Antonín Marvan, který oslaví 16.11. své pětasedmdesátiny 

a pan Miroslav Hroneš, který dosáhl 5.10. osmdesátky.  

Všem jubilantům přejeme do dalších let zdraví, prosté lidské štěstí a životní pohody. 

Tichou vzpomínku věnujte s námi panu Petru Olbertovi, který zemřel dne 1. září.  

Společenská kronika

Pište do zpravodaje!
Pište o všem, co se v obci nebo jednotlivých organizacích děje, co se vám 

líbí nebo nelíbí, co byste navrhovali nebo s čím nesouhlasíte a nebo napište, 

co byste chtěli vědět, o čem by se mělo také psát. Uzávěrka příštího čísla je 

10.12. 2005. Příspěvky můžete předávat doschránky obecního úřadu nebo 

p. Chalupnému či posílat mailem na adresu: ou@maslovice.cz

Nevelká, jednotřídní, ale útulná mateřská škola v Más-

lovicích má už svou tradici. Vždyť letos zahájila již 30. 

školní rok. Nyní je do ní zapsáno 22 dětí od tří do šesti let. 

Čekala na ně třída plná hraček a zelená zahrada s dětským 

hřištěm. Kromě klasického programu nabízí školka dětem 

zájmové kroužky angličtiny, keramiky a pohybových her. 

Již také začaly kursy plavání v kralupském plaveckém ba-

zénu. Chystáme  divadla, výlety a podaří-li se to i školku 

v přírodě s výukou plavání. O máslovickém vinobraní se 

děti představily pod vedením ředitelky školky paní Hany 

Voříškové v kulturním programu písničkou „To je zlaté 

posvícení“, kterou si s nimi zopakovala celá náves. 

Děkujeme všem občanům, kteří pomohli, aby školka 

mohla úspěšně nastartovat do nového školního roku a pá-

nům Vágnerovi a Machačkovi děkujeme za jablka a hrušky 

pro naše děti. Nyní už je školní rok v plném běhu a tak si 

můžeme s dětmi zanotovat:

 Po prázdninách, kluci, holky, 

 spěchejte do naší školky. 

 Školička jak kytička, 

 slyšet je v ní písnička. 

 Zpívá dětem pro radost, 

 pro všechny má hraček dost. 

 Hana Pekárková 
                                                                      učitelka MŠ 
P.S. Focení dětí v MŠ se uskuteční 14. listopadu od 8 hod. 

Senioři nebo naopak maminky s mladšími dětmi se také 

mohou zúčastnit. Přihlaste se u paní ředitelky Voříškové.
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